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VU’S X-WALL



50 SHADES OF VU
Bør vi afskaffe kongehuset?

I ”50 shades of VU” sætter vi fokus på den hurtige, korte og præcise debatform: messengerdebat!
Her har vi givet to VU’ere maksimalt fem beskeder hver til at debattere et givent emne.

FOR
Emil Christensen, VU Aarhus

IMOD
Carl Emil Aasland Winther, VU Østfyn

For det første skal alle selvfølgelig have lov til at have 
politiske holdninger og deltage i den demokratiske 
debat. Det er naivt at tro, kongehusets medlemmer 
ikke også er politiske mennesker som alle andre. Der 
er derfor også utallige eksempler på, at kongehuset 
har blandet sig politisk. Dronning Margrethe har 
f.eks. udtalt sig om flygtningepolitik, og at hun ikke 
er overbevist om, at klimaforandringer er direkte 
menneskeskabte. Omvendt har den nye konge nærmest 
gjort klimakampen til sin politiske mærkesag. 

Jeg er liberal, besvares. Men jeg synes alligevel, at det
er primitivt og kedeligt at snakke om ideologi og 
liberalisme, når vi snakker kongehus. Et kongehus 
er ideologisk neutralt, og netop derfor hævet over 
liberalismen, såvel som socialismen. Kongehuset er 
en kæmpestor samlingskraft, som alle danskere kan 
identificere sig med, da vores konge ikke holder med 
hverken højre eller venstre. Og så må man jo bare til hver 
en tid anerkende regentens samlende kraft, der kom til 
udtryk under pandemien og ligeledes d. 14. januar, hvor 
København var fyldt til bristepunktet. Der er ingen tvivl...              
Gud bevare Kongehuset!

For os liberale må det være et helt centralt princip, 
at alle er lige for loven. Der er kongehuset bare 
en gigantisk undtagelse, jeg som liberal ikke kan 
acceptere. Vi må gøre vores bedste for at holde os 
til vores grundlæggende principper og derfor skal 
vi afskaffe kongehuset. De er dygtige mennesker i 
kongehuset. De kan godt klare sig selv.

Kongehuset kan sagtens klare sig selv og kan sagtens 
være en samlingskraft for dem, der har brug for det, 
uden vi giver dem særlig juridisk status eller en masse 
statsstøtte. De kan bare oprette et CVR-nummer og 
komme i gang!

Jeg kan desuden heller ikke anerkende den 
samlingskraft du nævner. Jeg er netop selv en 
af dem, der ikke føler sig samlet af kongehuset, 
snarere tværtimod. Det lyder nærmest som, at du 
argumenterer for, at vi skal statsstøtte nogle særligt 
dygtige influencere. Det er selvfølgelig rigtigt, at der 
var mange, der fulgte med i tronskiftet og deltog i 
København, men det ændrer ikke på, at vi også var 
nogle, der var jævnt trætte over, at det skulle fylde 
hele mediebilledet hele tiden. Jeg kan godt forstå mange af dine synspunkter Emil. Du 

har helt ret i, at den nye konge har taget klimakampen 
til sig, men det gør han kun af en eneste grund: Folket 
kæmper klimakampen. Det er naturligt, at kongen kæmper 
klimakampen i Danmark, da klimaudfordringerne er 
bredt anerkendte herhjemme. Derved bliver kongen 
samlingskraften, der hjælper befolkningen i retning af 
klimaløsninger. Netop derfor må kongen godt her have
”en politisk mening”.

Og selvom statsstøtten til kongehuset er enorm, så er 
det jo kun en brøkdel, der faktisk går til personerne 
i kongehuset. Kongehuset er meget mere end de 
efterhånden meget få ansigter, der får statsstøtte. 
Kongehuset er slotte, flotte bygninger og historier. Lige 
netop det tjener Danmark mange milliarder på. Så 
fortællingen om kongehuset og familien er en enormt
god investering, som staten burde støtte. 

Og jo. Kongen kan godt klare sig selv. Han er frømand og 
har krydset Grønland! Men han ved, at det at være konge 
er et ansvar, der handler om at samle og lede en nation. 
Så derfor tager han den på sig og gør sit bedste for at 
tage alle med! Og helt ærligt... jeg vil hellere have ham på 
toppen end Mette Mink ;)

VU’s holdning til kongehuset er altid til 
stor debat til Landsstævnet. Lige nu går 
vil ind for en bevarselse af kongehuset.

Hvad synes du - skal vi afskaffe 
kongehuset eller skal det bevares?



KVARTALETS HIGHLIGHTSHIGHLIGHTS

Vi har valgt nyt hold af ordførere i Venstres Ungdom. 
Vi er enormt stolte af vores nye ordførere. Det er nogle 
knaldhamrende dygtige unge, som brænder for deres 
område!

Vi præsenterer:
Benjamin Haxha, Udenrigs- og forsvarsordfører 
Frederik Hartig, Kultur-, ideologi- og ligestillingsordfører 
Søren Nørgaard, Uddannelsesordfører
Cecilie Vest, Social- og sundhedsordfører
Rune Møller Christensen, Klima- og miljøordfører

ORDFØRERVALG I JANUAR

STUDIETUR TIL TEXAS!
I marts havde vi et lille hold af VU’ere afsted til en stor studeitur til USA, nærmere bestemt 

Texas! Studieturens deltagere lærte om amerikansk politik, kampagneførsel og mødtes 
med flere forskellige organisationer og politisk engagerede mennesker. De har blandt andet 
besøgt byrådet i Texas, et valgsted og været til ægte amerikansk valgrally med Nikki Haley! 

Vil du høre mere om turen? Så book endelig et oplæg med nogle af deltagerne.

HJERTELIGT VELKOMMEN, ANJA!

Siden januar har Anja Jensen været ansat som 
Landssekretær for VU og sekretariatschef. Hun har 
overtaget efter Martin Søgaard, som vi sagde farvel til i 
december.

Anja har allerede helt styr på sekretariatet, så giv hende 
endelig et klap på skulderen, når vi lægger vejen forbi 
Nørre Voldgade 82.



SKOLEVALGET 2024
I januar og februar afholdt tusindvis at 

skoleelever skolevalg på landets folkeskoler. 
Mange VU’ere rejste ud til debatter over hele 
landet, kæmpede for de liberale mærkesager 
og forsøgte at høste flest mulige stemmer til 

Venstre. 

VU endte med et resultat på 9.95% og er glade 
for pladsen som det tredje største parti. 

På vegne af Landsformanden sendes en 
kæmpe stor tak til alle, der har lagt en indsats 

for Venstres Ungdom i årets skolevalg og i 
særdeleshed tak til debattørerne. 

”Vi hæfter os ved, at ungdommen er liberal. 
Vi har kæmpet et brag af en kamp - og I skal 

klappe jer selv på skulderen.”

Selina Harris Anderson 

Isabella Janum Lindgren

Mathias Hasager Larsen 

Det fedeste var at få 

et indblik i, hvad der 

fylde for andre unge!

Jeg føler helt klart jeg 
personligt rykkede 
mig ved at deltage i 
Skolevalget, og vil i 
fremtiden anbefale det til 
alle der får muligheden.

Jeg følte det var vigtigt at 
bevare en positiv energi 
og ofte smile til børnene




